
Eesti Liikumispuudega Inimeste Liidu üldkoosoleku protokoll nr 2/2013  

22.11.2013 Endla 59, Tallinn 
Algus kell 11.00 
Lõpp kell  14.00 

Üldkoosolekust võtsid osa: 

1. Järva Liikumispuuetega Inimeste Selts  

Siina Trutin 
Urmas Intelmann 

2. Läänemaa Invaühing  
Madis Ott 
Indrek Huul 

3. Lääne-Harjumaa Invaühing 
Jaane Aer 

Liilia Jakovleva 
4. Ida-Harjumaa Invaühing  

Agnes Valgiste 

Anne Mölder 
5. MTÜ Viru Valere 

Andzelika Apfelbaum 
Mehis Apfelbaum 

6. Nissi Valla Invaühing 

Kaido Peebo 
7. Saue Linna Invaühing 

Heiki Lumilaid 
Liia Lumilaid 
Elena Kalbus 

8. Pärnumaa Invaühing  
Eha Tammiku 

Ene Veerema 
9. Pärnu Ratastooli Klubi  

Toomas Mihkelson 

10. Rakvere Liikumispuudega Inimeste Ühing 
Koidula Saun 

Ester Ravalepik 
Aili Bachaus  
Anne Kask 

11. Rapla Linna Puuetega Inimeste Selts 
Vladimir Korolkov 

12. Saare Maakonna Invaühing  
Jüri Heinlaid 
Tom Rüütel 

13. Tallinna Invaspordiühing  
Rita Goruškina 

14. Tallinna Liikumispuudega Inimeste Ühing  
Jüri Järve 
Arko Vool 

Hedi Gehrke 



Sven Reemet 

Mare Abner 
Jüri Lehtmets 

Vladimir Bogatkin 
15. Tapa Liikumispuudega Inimeste Ühing 

Vaike Hiet 

Jaan Hiet 
16. Tartu Liikumispuuetega Inimeste Ühing 

Heldur Otsa 
Ülle Valvar 
Monika Siruli 

17. Tõrva Puuetega Inimeste Liit 
Ersika Ilisson 

Sergei Grigorjev 
18. Viljandimaa Invaühing 

Villu Urban 

19. Viljandi Ratastooliklubi 
M 

ati Rohtlaan 
20. Võru Maakonna Invaühing 

Uno Laansoo 

21. Võru Ratastooliklubi 
Väino Marjak 

Heli Kürsa-Marjak 
22. Valga Liikumispuuetega Inimeste Selts 

Helle Keek 

Grete Mõttus 
Saima Öpik 

Jaanus Kask 

  

Juhatuse liikmed: Ants Leemets, Kristi Viisimaa, Tiia Sihver,  Arko Vool, Jüri Järve (ühtlasi 
Tallinna LIÜ esimees), Mati Rohtlaan (ühtlasi Viljandi Ratastooliklubi esimees), Heldur Otsa 

(ühtlasi Tartu LIÜ esimees).  

Tegevtöötajad: Auli Lõoke, tegevjuht, Evely Kaibald, tegevjuhi abi ja Annika Kokk, 
raamatupidaja. 

Kutsutud: 

Indrek Tarand 

Signe Falkenberg, Eesti Invaspordi Liit           

Üldkoosolekult puudusid esindajad järgmistest ühingutest: 

1. Liikumispuudega Laste Tugiühing  
2. Otepää Invaühing 
3. Põlvamaa Invaühing 

4. Viljandi Linna Invaühing  



Koosolekuks valmistudes oli liikmetel võimalik lugeda kodulehelt www.elil.ee 

Eesti Liikumispuudega Inimeste Liidu 2010-2013 tegevusaruandeid. 

Kohaloleku kontroll näitab, et koosolek on otsustusvõimeline, 26st liikmesühingust on 
esindatud 22. 

Koosoleku juhatajaks valiti Saue Linna IÜ liige Heiki Lumilaid ja protokollijaks Tallinna LIÜ 
liige Mare Abner. 

  

Koosolek võttis vastu järgmise päevakorra: 

Päevakord: 

 ELILi juhatuse aruanne tegevusest 2010 – 2013                                Ants Leemets, 
juhatuse esimees 

 ELILi presidendi valimine 
 ELILi juhatuse valimine 
 ELILile audiitori kinnitamine 

  

1. ELILi juhatuse aruanne tegevusest 2010 – 2013 

Ants Leemets  lahkuva juhatuse esimehena andis ülevaate ametis oldud  12 aastast: 

 ELIL on tõusnud võrdväärseks partneriks valitsusasutustele seismaks liikumispuudega 
inimeste õiguste eest.  

 Jüri Järve eestvedamisel on  liikumisvabaduse kaardistamise projekt leidnud 

tunnustamist ja tähelepanu.  
 tänulik saab olla meeldiva koostöö eest juhatuse liikmetega.  

 süvenenud on liikumispuudega inimeste vajaduste mõistmine; katsetanud ise 
ratastoolis liikumist, mõistetavaks, selgemaks said need probleemid ja takistused, 
millega  ratastoolis liikujal tuleb silmitsi seista.    

 viimaste kohalike omavalitsuste valimiste tulemusel on puuetega inimestest õiguste 
eest seismas Viljandi volikogus Mati Rohtlaan, Tallinna Volikogus  Ants Leemets ja 

Külli Urb. 

Soovitustest uuele juhatusele: 

 mõelda, kuidas saada ühendustesse juurde noori liikmeid  
 rahaliste vahendite leidmine raskeneb, tuleks mõelda omavahendite teenimisele.  
 puuetega inimeste organisatsioone peaks juhtima puuetega inimesed ise. 

 Eesti Invaspordi Liit ja ELIL võiksid rohkem ühiselt tegutseda liikumispuudega 
inimeste heaolu nimel. 

Ants Leemetsa ettepanekul mälestati leinaseisakuga neid  organisatsioonide liikmeid, kes on 

meie hulgast lahkunud. 

http://www.elil.ee/


LISA 2 Juhatuse aruanne tegevusest 2010-2013 

Küsimused juhatuse liikmetele ettekande kohta: 

Madis Ott: Miks Jüri Järve ei kandideeri valitavasse juhatusse?  
Jüri Järve: Hetkel ei pea võimalikuks.  

Villu Urban: Kuidas hindate maakondlikku tegevust? Kolme aasta jooksul ei suudetud teha 
ühtegi sõitu kohtadele ühingute külastamiseks.  

Ants Leemets: selle kitsaskoha peab valitav juhatus likvideerima.  

Mare Abner: Mis on saanud Karaski Keskusest? 
Auli Lõoke : Pikas perspektiivis pole Karaski Keskuse tegevus jätkusuutlik. Teenuseosutajana 

hinnatakse keskust tubliks ja Sotsiaalkindlustusamet eraldab teenuse osutamiseks rahalisi 
vahendeid, kuid nendest vahenditest saab katta ainult jooksvaid kulusid, investeeringuteks 

nendest ei jätku. Päästeameti ettekirjutused on jõus, keskuse müümise plaani ei ole maha 
maetud.  

Villu Urban: Milline tegevus on koostöös Astangu Kutserehabilitatsiooni Keskusega?  
Kristi Viisimaa: Keskus tegutseb, palju on õppimas liikumispuudega inimesi. Möödunud 

perioodil pole olnud erilist koostööd ELILiga. Eeskujusid pole võtta, seega peame ise 
mõtlema, kuidas ja kuhu arendada. Peamiseks tööks peale kutseõppe on rehabilitatsioon, mille 

sihiks on aidata lõpetanuid tööturule.  

Ants Leemets: jagab soovitusi tulevasele presidendile: puuetega inimesed peaksid ise 
organisatsioone juhtima. Nii Haapsalu NRKs kui ka Astangu KRKs peaksid juhtimisse olema 
kaasatud puuetega inimesed.  

Madis Ott: Mida peab  A. Leemets parimaks saavutuseks 12 aasta jooksul?  
Ants Leemets: minu töö sai alguse, kui ELILi kontor asus veel Tatari tänaval, mil puuetega 
inimeste tegevus oli suures osas märkamatu. Organisatsiooni tõus arvestatavaks partneriks 

riigile on suurim saavutus. Samuti on Soome Invalidiliittoga jätkuvalt head koostöösuhted.  
Jüri Järve täiendab: kolm hooaega on ligipääsetavuse osas väga palju tööd tehtud, alates 
veebilehest, kuni koostööprojektideni välispartneritega.  

Üldkoosolek tänas Ants Leemetsa, kes on liitu juhtinud 12 aastat. Ants Leemets on olnud 
tugev juht, liit poleks temata seda nägu, mida ta täna on. Üldkoosolekul osalejate tänusõnad 
tubli töö eest juhatuses viimasel  kolmel aastal pälvisid Kristi Viisimaa, Tiia Sihver, Jüri 

Järve, Arko Vool, Mati Rohtlaan ja Heldur Otsa.  

Valimiste protseduuri kinnitamine 

Üldkoosolek esitas hääletamiseks kaks ettepanekut juhatuse suuruse osas. Hääletamise 
tulemus: 

1. seitsmeliikmeline (president/juhatuse esimees + 6 liiget)                                     14 

häält poolt 
2. üheksaliikmeline  (president/juhatuse esimees + 8 liiget)                                       7 

häält poolt 

http://uuselil.elil.ee/10136-protokollid


                                                                                                                         1 liige ei 

hääletanud 

Üldkoosolek OTSUSTAS: 

1. Valida 7-liikmeline juhatus (president + 6 liiget)                                                              
14 häält poolt     

2. President ja ühtlasi juhatuse esimees valida avalikul hääletusel                              22 
häält poolt 

3. Juhatuse liikmed valida salajasel hääletusel                                                      22 häält 
poolt 

4. Häältelugemiskomisjon valida 3- liikmeline (Auli Lõoke, Vaike Hiet, Sven Reemet)  

                                                                                                                         22 häält 
poolt 

2. ELILi presidendi valimine  

2.1 Presidendikandidaatide ülesseadmine  

Tiia Sihver: teen ettepaneku seada presidendi ja ühtlasi juhatuse esimehe kandidaadiks 

Indrek Tarandi. Rohkem presidendikandidaate ei esitatud, nimekiri suleti.  

2.2 Presidendikandidaadi sõnavõtt ja küsimused presidendikandidaadile  

Indrek Tarand: Puuetega inimesi on võimatu mitte märgata, kui nad on aktiivsed. Kui ta aga 
ei saa kodunt välja, siis teda ka ei märgata. Presidendikandidaat tunnistab, et pole ka ise hea 

märkaja olnud. Kui tehti ettepanek kandideerimiseks, hakkas mõtlema ja märkama. Räägib 
lapsepõlvest ja  liikumispuudega peretuttavast Enn Soosaarest. Enn Soosaar oli igale poole 

kutsutud ja oodatud, selline isiklik kogemus andis aimu puuetega inimestest. Enam hakkas 
mõtlema puuetega inimestele, kui tema sõber Mart Laar sattus ratastooli. Tema nõuanded 
aitavad paremini mõista sellesuunalisi tegevusi ka EL tasandil.  

Indrek Tarand jätkab kõnelemist oma tegevustest ja kuuluvusest mitmesse ühendusse. 

Rõhutab, et on tõsiselt opositsioonis käesoleva aja koalitsiooniparteidega. Valmisolek olla 
ELILi presidendiks on olemas. On uurinud ka, milline on EL lähtekoht puuetega inimeste 

küsimuses ja vastab ühe parlamendiliikme sõnadega, kes on pärit Iirimaalt ja ratastoolis 
seoses liiklusõnnetusega, et põhiline probleem on bürokraatlik mõtlemine. See ei ole niivõrd 
tervishoiuküsimus, vaid inimõiguste küsimus.   

Tiia Sihver: Hea, et olete opositsioonis, ehk on siis võimalik „raiuda seina meie tarbeks 

suurem aken Euroopasse“? 

Indrek Tarand: Proovime, veel ei tea, milline see sein saab olema, aga proovida tuleb.  

Jüri Järve: Kuidas saab paremini koostööd teha teiste organisatsioonidega, et survestada 
meie probleemide lahendamist? 

Indrek Tarand: Loeb koostöö efektiivsus.  



Madis Ott: Kas juhatus suhtleb ka teiste ühingutega, kes Tallinna piiridest väljas? Kas 

presidendil on võimalik tulla 14.12.13  Läänemaa Invaühingu 25. aastapäeva tähistamisele 
Haapsallu?  

Indrek Tarand: Sõltub sellest, kas aeg on vaba. Panen kutse oma märkmikusse kirja ja uurin.  

Jüri Järve: Kuidas õnnestub töögraafik Brüsselis ühendada juhatuse tegevusega?  

Indrek Tarand: Reedeti, nädalavahetusel  ja esmaspäeva hommikul on Eestis. Lisaks on 

kommunikatsioonivahendid, mis aitavad toimuvaga kursis olla.  

  

Toimus avalik hääletamine.  

Üldkoosolek OTSUSTAS: valida ELILi presidendiks ja ühtlasi juhatuse esimeheks 
hääletustulemuste põhjal Indrek Tarand –  20 poolthäält, 1 erapooletu, 1 ei hääletanud.  

  

3. ELILi juhatuse valimine  

3.1 Nimetati järgmised juhatuse liikmekandidaadid, kes andsid nõusoleku juhatuses 
töötamiseks:  

1. Jüri Lehtmets                               esitaja Tallinna LIÜ 

2. Villu Urban                    esitaja Tallinna LIÜ 
3. Hedi Gehrke                 esitaja Tallinna LIÜ 
4. Tom Rüütel                   esitaja Saare Maakonna IÜ 

5. Heldur Otsa                   esitaja Järva LIS  
6. Tiia Sihver                     esitaja Rakvere LIÜ 

7. Ülle Valvar                     esitaja Tartu LIÜ 
8. Monika Siruli                 esitaja Tartu LIÜ 

Nimekiri suleti. 

  

3.2 Juhatuse liikmekandidaatide sõnavõtud  

1. Jüri Lehtmets : kandideerin teist korda juhatusse, toetan puudega inimeste iseseisva elu 

soovi, selleks vajalikku isikliku abistaja teenust, kodude kohandamist, aktiivset 
meediakajastust liikumispuudega inimeste ja nende probleemide kajastamisel.  

2. Villu Urban: seisan ehitusseaduse ligipääsetavuse norme sätestava määruse nr 14 täitmise 
eest maakondades, elukeskkond on kõige tähtsam puudega inimesele. Soovin oma autoga 

sõita maakondadesse ja leida ühingutest inimesi, kes tegeleksid ligipääsetavuse 
kaardistamisega ja saaksid tööd selle kaudu.  



3. Hedi Gehrke : Olen puuetega inimeste tegevusega seotud alates 1980. aastast nii 

invaspordi, TLIÜ ja EPI koja tegemiste kaudu nii lihtliikme, juhatuse liikme kui 
tegevtöötajana. Esindan  nn seeniorgruppi. Juhatuses olles võtaksin enda peale juhatuse 

protokollide koostamine ja muud sellist. Arvan, et suudan  oma pikaajalise kogemuse tõttu 
mõista ja julgustada organisatsioone ja nende liikmeid.  Julgen loota, et juhatuse ja 
tegevtöötajate vahel areneb sõbralik, konstruktiivne ja teisi austav õhkkond ja teen kõik 

minust oleneva, et see nii oleks. 

4. Tom Rüütel: liikumispuue ei ole ainult ratastoolis inimestel, on ka neid, kes ei saa kätega 
ennast aidata ja vajavad samuti abi. Näen oma ülesannet arendada isikliku abistaja ja muid 

tugiteenuseid, tugisüsteemi arendamist üldiselt.  

5. Heldur Otsa: soovin jätkata suvekodu rajamise plaaniga Lõuna-Eesti puuetega inimestele. 
Arvan, et see võiks kanda Mihkel Aitsami nime. Tahan töötada tööturu-alaste teemadega, 

valdkondliku seadusandluse väljatöötamisel, tugiteenuste arendamise ja korterite 
kohandamise temaatikaga. 

6. Tiia Sihver: valituks osutumise korral olen juba kolmandat järjestikust korda juhatuses, uut 
indu tööks annab TVK reform. Pean oluliseks sotsiaalteenuste arendamist, mis on TVK 

reformi õnnestumiseks väga oluline.  

7. Ülle Valvar: vaatamata sellele, kas mind valitakse või ei, teen seda tööd niikuinii. Kõikidel 
peab olema võrdne ligipääs, isikliku abistaja teenust peab saama vastavalt vajadusele igas 

maakonnas. Suudan märgata, pöörata tähelepanu ja teha ettepanekuid. Inimesed ei tohiks olla 
allaheitlikud. 

8. Monika Siruli: olen põline tartlane, nüüd juba 3 kuud Tallinna elanik. Soovin, et rohkem 

liikumispuudega inimesi saaksid tööle, selleks peaksid olema tagatud teenused ja 
ligipääsetavus. Kiidan Heldurit, kes seisis selle eest, et Tartus oleksid väga head võimalused 
linnaliinibussidele pääsemiseks, sellised tingimused võiksid olla samuti Tallinnas.  

  

3.3 Hääletamine ja hääletustulemuste teatamine  

Salajaseks hääletamiseks tehti 15-minutiline paus. Häältelugemiskomisjon läks 
hääletussedeleid üle lugema.  

Häältelugemiskomisjoni protokolli loeb ette komisjoni esimees A. Lõoke: 

Välja jagati  22  hääletussedelit. Kastis oli  22  kehtivat hääletussedelit. Juhatuse 
liikmekandidaadid said hääli järgmiselt: 

1. Jüri Lehtmets    17 häält 
2. Villu Urban         16 häält 
3. Hedi Gehrke      19 häält 

4. Tom Rüütel        19 häält 
5. Heldur Otsa       19 häält 

6. Tiia Sihver           16 häält 
7. Ülle Valvar          19 häält 



8. Monika Siruli       3 häält 

Kordushääletamiseks 16 häält saanud Villu Urbani ja Tiia Sihveri vahel  jagati välja 22  
hääletussedelit. 

Kastis oli  22  kehtivat hääletussedelit. Hääled jagunesid järgmiselt:  

1. Tiia Sihver           13 häält 
2. Villu Urban           9 häält 

Üldkoosoleku OTSUS: 

Hääletustulemuste põhjal on Eesti Liikumispuudega Inimeste Liidu juhatusse järgmiseks 
kolmeks aastaks valitud: Indrek Tarand (president, ühtlasi juhatuse esimees), Hedi Gehrke, 
Tom Rüütel, Heldur Otsa, Ülle Valvar, Jüri Lehtmets, Tiia Sihver.  

  

4. ELILile audiitori kinnitamine  

Auli Lõoke: audiitori peab nimeliselt kinnitama üldkoosolek. Hinnapakkumisi palut i neljalt 
audiitorfirmalt. Kõige soodsama pakkumise tegi vandeaudiitor Alar Heinaste firmast Grow 
Audit OÜ. 

Üldkoosoleku OTSUS: kinnitada ELILi audiitoriks vandeaudiitor Alar Heinaste firmast Grow 

Audit OÜ 22 poolthäälega.  

  

LISA 1    Üldkoosolekul osalejate nimekiri  

LISA 2   Juhatuse aruanne tegevusest 2010-2013.pdf 

LISA 3    Häältelugemiskomisjoni protokoll   22.11.2013.pdf 

  

Koosoleku juhataja                                                                                             Heiki Lumilaid 

Protokollija                                                                                                              Mare Abner 
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